
5 Szombat, 1975. november L 

Sok az admi-
nisztrátor 

A KISZÖV elncteége teg-
nap, pénteken ülést tartott. 
Megvitatta, és némi módo-
sítás után elfogadta a szö-
vetség, illetve a revizori iro-
da jövő évi költségvetési ja-
vaslatát, amelyet a közgaz-
dasági osztály készített. 
Ugyancsak elfogadta az el-
nökség a revizori és a jogi 
iroda törzsgárdaszabályza-
tát. A jóváhagyott tervezete-
ket decemberben, a KISZÖV 
küldöttközgyűlésén is meg-
vitatják. 

A július 25-1 Ülésen az el-
nökség megállapította, hogy 
sok az adminisztrátor a me-
gye ipari szövetkezeteiben. 
Ezért hét elnöknek levelet 
küldtek, amelyben kérték: 
készítsenek a vezetők intéz-
kedési tervet az adminisztrá-
torok számának csökkentése 
érdekében. A levelekre ér-
kezett válaszokat Erdősi 
Ernőné, a közgazdasági osz-
tály vezetőie ismertette a 
tegnapi ülésen. A Szentesi 
Vas- és Fémipari Szövetke-
zet azt válaszolta, hogy nem 
tudnak javitani az arányon, 
a HŰDI-CISZ hét adminiszt-
ratív dolgozót a munkások-
hoz sorolt. E megoldás he-
lyessége vitatható, hiszen a 
hét alkalmazottnak csupán 
a titulusa változott meg, a 
munkája nem. Pozitív válasz 
csak a Medikémiától érke-
zett; itt hárommal csökken-
tették az alkalmazottak szá-
mát. 

Növénytermesztési kutatásokat 
koordinálnak Szegeden 

A magyar mezőgazdaság 
kutatásának egyik legna-
gyobb szakterülete a növény-
termesztés. A kutatási fel-
adatok eddig hiába épültek a 
speciális lehetőségekkel ren-
delkező mezőgazdasági kuta-
tóintézetekre, ha ezek között 
szorosabb munkakapcsolat 
nem alakult ki. Előfordult, 
egyes kutatóintézeteknél, 
hogy az „örökzöld" kutatási 
fe1 adatokat szentesítették, 
sok esetben a gyakorlati 
igénytől eltérően. 

Az MSZMP XI . kongresz-
szusa megállapította: a me-
zőgazdasági kutatás a gya-
korlat igényét hivatott telje-
síteni. Ennek megvalósítása 
érdekében hatékonyabbá kell 
tenni a szellemi, anyagi le-
hetőségeket, átfogóbb együtt-
működést kell kialakítani a 
gyakorlattal. Alapvető a ku-
tatási tervek elkészítésénél a 
népgazdaság anyagi erőfor-
rásainak figyelembevétele. 
A Mezőgazdasági és Élelme-
zésügyi Minisztérium körül-
tekintő előkészítő munka 
után 1975-ben az 5/B. sz. 
miniszteri utasítással az ag-
rárkutatások sikere érdeké-
ben hat kutatási ágazati ta-
nácsot hozott létre (növény-
termesztési, állattenyésztési, 
kertészeti, erdőgazdasági és 
faipari, műszaki, közgazdasá-
gi). 

Az ágazati tanácsok fel-
adata a kutatómunka koordi-
nálása, a kutatási irányftás 
segítése. Értékelik a népgaz-

dasági és mezőgazdasági ku-
tatások összhangját. Javasla-
tokat dolgoznak ki a kuta-
tások összpontosítására, tar-
talmi fejlesztésére. 

A legszélesebb körű kuta-
tóbázisokra a Növényter-
mesztési Kutatások Tanácsa 
támaszkodik tevékenységé-
ben. A miniszteri utasítás 
értelmében ez a tanács 1975. 
október 3-án Szegeden, a 
Gabonatermesztési Kutató 
Intézetben megalakult. El-
nökéül a minisztérium a Ga-
bonatermesztési Kutató Inté-
zet igazgatóját nevezte ki. 
Irányításával itt működik a 
tanács titkársága. A tanács 
koordinálja 11 mezőgazdasá-
gi kutatóintézet, három ag-
ráregyetem (Debrecen, Gö-
döllő, Keszthely) és az ága-
zati vertikumba tartozó 12 
Ipari kutatóintézet kutatási 
tevékenységét. 

A kutatási feladatok vég-
rehajtása egyszerűbbé tehe-
tő a Növénytermesztési Ku-
tatások Tanácsa létrehozá-
sával. A feladatbizottságok, 
feladattervek, témák és al-
témák sokasága, bonyolultsá-
ga megszűnt. A jövőben 
programok, illetve fő irányok 
lesznek kormány- és tárca-
szinten. A kutatóintézetek 
intézeti kutatások cím alatt 
saját hatáskörben, nagyobb 
felelősséggel irányítják a 
szinten tartott kutatásokat. 

A kutatóintézetek által ki-
dolgozott kutatási terveket a 
tanács tagjai (intézeti igaz-

Száztortás lakodalmak 
Korszerű kereskedelmet szervez az üllési ÁFÉSZ 

Ottömös, Pusztamérges, 'fíMM 
Rúzsa, Forráskút és Ullés §®S™ 
közös fogyasztási szövetke-
zete akár dicsekedhetne is, 
ha akarna: kielégítő keres- f| 
kedelmi hálózatot sikerült 
kiépítenie. Élelmiszer- és 
iparcikkboltjai korszerűnek 
mondhatók, s elegendő árut 
kínálnak a vevőknek. Miért 
nem dicsekszik mégsem? 
Mert látja az előtte álló fel-
adatokat is: még jobb ellá-
tást kíván a vásárló. A fal-
vakban is, tanyákon ls. A 
jobb ellátás még Jobb üzlet-
hálózatot követel majd. 

Hegedűs Gábor, a szövet-
kezet elnöke azt mondja szí-
vesebben, mR kell még meg-
valósítaniok, és mire van 
pénzük. Néhány tanyai bolt-
juk még olyan, amilyen pár 
évvel ezelőtt a tanyai bol-
tok zöme volt. Első felada-
tuknak tekintik, hogy idén 
és jövőre ezeket hozzák 
rendbe. Pusztamérgesen az 
élelmiszerbolt is és az ipar-
cikk-szaküzlet is javításra 
szorul. Üjat építenek helyet-
tük, hiszen nagyobb is kel-
lene, 240 négyzetméter alap-
területű kis ABC-áruhá2at 
terveznek, hamarosan hozzá 
is fognak az építéséhez. Ha-
sonló készül majd Üllé-
sen ls. 

A vendéglátás sokáig nagy 
gondja volt a községeknek. 
Jó étterme van Forréskút-
nak és Pusztamérgesnek, 
legrosszabb talán Ullésnek. 
öttömösön egyelőre tulaj-
donjogi gondok jelentenek 
fejlesztési akadályt. Rúzsán 
a forgalom nem indokol na-
gyobb befektetést. A szövet-
kezet vendéglői, éttermei az 
idén 17 millió 92 ezer forint 
forgalmat bonyolítottak le, 
3 millió 626 ezer forint az 
ételekből származik. Az ét-
lapról választható és az elő-
fizetéses ebédekből legtöbb 
a kis Öttömösön fogyott el 
— 537 ezer forint —, követi 
Forráskút 527 ezer forinttal, 
Ullés, Pusztamérges és Rú-
zsa áll a lépcső következő 
fokain. A szövetkezet törek-
vése, hogy a teljes forgalom-
hoz a szeszes ital mindig ke-

Lakodaimi torták készülnek 

vesebbet, az étel és Uditő 
ital minél többet adjon. 

Cukrászda mind az öt köz-
ségben van, a cukrászati 
termékeket előállító kis 
üzem fölött azonban állan-
dóan ott függ a KÖJÁL fe-
nyegetése. Tavaly új készült 
a régi helyett, tetemes költ-
séggel, I millió 251 ezor fo-
rintért. A falusi háziasszony 
mindig büszke volt sütési-
főzési tudományára, de a sok 
munka miatt általában rit-
kán volt alkalma édességek-
kel pepecselni. Úgy látszik, 
„édesszájú" lett az öt község, 
Gedó Károly cukrászmester 
szerint 80-íéle süteményt ké-
szítenek, és nincs gondjuk 
az eladásra, ö t napban szá-
molják a hetet, most 35 ezer 
forint értékű édes tészta ke-
rül ki a sütőüzemből. Hoz-
záteszi rögtön, hogy az igazi 
szezon, a lakodalmak idősza-
ka még ezután jön. Van 
olyan lakodalom, ahová 100 
—120 tortát is rendelnek, de 
harmincnál, negyvennél ké-
vesebbet ritkán. Számoljunk 
magunkban tovább: öt köz-
ség, legalább öt lakodalom 

Molnár József íelvetele 
az üllési cukrászati üzemben 

szüret után — dolgozhatnak 
a cukrászok. 

Üllésen a közelmúltban új 
cukrászdát is avattak. Tíz 
asztal volt csak a régiben, 
35 van az újban. Az üzlet-
vezető elégedetten mutatja a 
valóban szép üzletet, de 
úgy tűnik, még szívesebben 
beszél a korszerű raktárak-
ról, öltözőről, fürdőről. Azt 
mondja, amikor átvették, 
hinni sem akarták, hogy Ül-
lésen vannak. Földgázfűtés, 
állandó meleg víz, külön 
fürdő, külön öltöző, az elő-
ző állapotokat Ismerve gon-
dolni sem mertek ilyenre. 
ÜJ szolgáltatásuk a reggeli, 
diákok és felnőttek, irodis-
ták és kétkezi dolgozók tér-
nek be tejes kávéra, kakaóra, 
virslire. Ezt azért irjuk le 
szívesen, mert tudunk olyan 
szövetkezetről, ahol a regge-
li munkakezdésnél sokkal 
egyszerűbben kalkulálnak: 
sok féldeci pálinka több 
hasznot hoz. Be kell látnia a 
kereskedelemnek, ez az út 
jobb. 

H. D. 

gató) munkabizottságokban 
minősítik. A minősítéssel a 
vertikális szempontok mel-
lett horizontálisan is egyezte-
tik a terveket, természetesen 
a vertikumba tartozó kutatá-
sok figyelembevételével. Így 
egy koncentráltabb, komple-
xebb, ismétlődő kutatástól 
mentes, a népgazdaság, a 
gyakorlat számára szükséges 
témák kutatására kerülhet 
sor. 

A Budapestről Szegedre 
decentralizált alkalmazott 
kutatás-irányítás szorosabb 
kapcsolatot tarthat fenn az 
elméleti kutatást folytató 
MTA Biológiai Központtal. 
Ez magában rejti a műsze-
rezettség, a kutatási kapaci-
tás hatékonyabb kihasználá-
sát. 

A magyar mezőgazdaság 
jelenlegi és jövőbeni színvo-
nala nem teszi lehetővé a 
laza kapcsolatokon, az Inté-
zeti érdekeken alapuló ku-
tatást. Céljaink megvalósítá-
sa csak magas fokú szerve-
zettséggel, felelősségteljesebb 
és rugalmasabb kutatáspoli-
tikával érhető el. Ezt a fel-
adatot hivatott betölteni a 
Növénytermesztési Kutatások 
Tanácsa. 

Tudománypolitikai és vá-

rospolitikai szempontból 

egyaránt jelentős a Növény-

termesztési Kutatások Taná-

csa Szegeden. Mindenekelőtt 

a párt tudománypolitikai 

irányelvei azon része nyer 

ezáltal nagyobb hangsúlyt, 

amely a vidéki kutatási köz-

pontok szerepét emeli ki. A 

tanács és a Szegedi Biológiai 

Központ kapcsolatán kivül 

további fontos terület a Sze-

gedi Akadémiai Bizottsággal, 

az egyetemekkel és azok in-

tézeteivel, továbbá a főisko-

lákkal való kollaboráció. 

Dr. Faragó László, 

a Növénytermesztési 

Kutatások Tanácsának 

titkára 

Politikai 
könyvnapok 

Amikor a Kossuth Könyv-
kiadó 1962-ben először ren-
dezte meg a politikai 
könyvnivókat, 250 község-
ben mintegy félmillió fo-
rint értékű politikai mű ta-

; Iáit gazdára. A további 
években mind több párt-
szervezet kapcsolódott be a 
nagy őszi könyvakcióba; ta-
valy már több mint kétezer 
község, város boltjaiban, 
üzemeiben és hivatalainál 
rendeztek könyvvásárt, s a 
forgalom meghaladta az öt-
millió forintot. Most pedig, 
ezekben a napokban, több 
ezer pártszervezet közre-
működésével, nem keve-
sebb mint 2600 helységben 
nyílnak meg a politikai 
könyvnapok, sok érdekes 
művel csinálva kedvet 
százezreknek a politikai és 
más közhasznú ismeretek 
megismeréséhez, elsajátítá-
sához. 

Ahhoz, hogy idáig Jutot-
tunk, az egyre gazdagodó 
politikai és ismeretterjesztő 
könyvválaszték mellett, 
nagyban hozzájárult a párt-
szervezetek szervező, felvi-
lágosító tevékenysége. Nem 
lehetne ezekről a sikerekről 
szólni, ha az elmúlt másfél 
évtizedben nem szervező-
dött volna lelkes, sok ezres 
gárda a politikai könyvek 
barátaiból. Olyan könyvba-
rátokból, akik a jó, a hasz-
nos ismereteket adó, a bo-
nyolult nemzetközi helyzet-
ben és természetesen a 
szocialista építés minden-
napos gondjaiban is eliga-
zító könyveket igyekeznek 
közkinccsé tenni. Sok ezres 
gárdát említünk, de köze-
lebb járunk az igazsághoz, 
ha a lelkes társadalmi ak-
tivisták tízezreiről beszé-
lünk. Hiszen eddig ötezren 
kapták meg a Kossuth-
könyvek önkéntes terjesztői 
közül az évtizedes eredmé-
nyes tevékenységet bizonyí-
tó aranyjelvényt, s mint-
egy tízezren az ezüstöt az 
ilyen, „törzsgárda" számba 
menő lelkes könyvterjesz-
tők tábora most további 
százalékkal bővül, bizonyít-
va, hogy ezen a területen 

nincs gondunk az utánpót-
lással. 

A párt kiadójának tevé-, 
kenysége is dicséretre mél-
tóan terebélyesedik. Hiszen 
csak a párttömegoktatás 
számára készülő kiadvá-
nyokból 760 ezret jelentet-
tek meg az idén, s jövőre 
800 ezret terveznek. A XI . 
pártkongresszus rövidített' 
jegyzőkönyvét 690 ezer 
példányban adták ki, a tel-; 
jes kongresszusi jegyző- í 
könyvet 73 ezer példány-
ban. Szinte általános jelen-' 
ség már, hogy a kiadó si-
kerkönyveit újabb és újabb 
utánnyomásban jelenteti 
meg. Az idén például 29 
Ilyen mű látott újból nap-
világot, s már a Jövő esz-
tendőre is meg kell tervez-
ni 21, idén megjelent Kos-
suth-könyv utánnyomását, 
örvendetes jelenség, hogy 
a marxizmus—leninizmus 
klasszikusainak művei nö-
vekvő súllyal szerepelnek a 
programban: 1974-ben 136 
ezer, 1975-ben 185 ezer pél-
dányban jelentek meg ezek 
a művek, s a jövő évre 183 
ezer példányt terveznek. 

A Kossuth Könyvkiadó 
gazdag választékkal készült 
fel a politikai irodalom 
nagy seregszemléjére, a 
most kezdődő politikai 
könyvnapokra. Szerte az 
országban mintegy 40Ö0 he-
lyen szerveznek helyi 
könyvvásárokat, amelyeken 
együttesen mutatják be a 
politikai irodalom újdon-
ságait, valamint a koráb-
ban megjelent legjobb 
könyveket. A pártszerveze-
tek figyelmével, a dolgozók 
érdeklődésével sincs prob-
léma: bizonyos, hogy a po-
litikai könyvnapok sikere-
sek lesznek. 

* 

A politikai könyvnapok 
országos megnyitóját teg-
nap, pénteken ünnepélyes 
keretek között Vácott tar-
tották. 

A politikai könyvnapokat 
Benke Valéria, az MSZMP 
Politikai Bizottságának tag-
ja, a Társadalmi Szemle fő-
szerkesztője nyitotta meg. 

Tanyai bizottságok 
és falogyülések 

A szegedi járás termelő-
szövetkezeti mozgalmáról 
adott részletes áttekintést a 
Hazafias Népfront járási el-
nökségének tegnap délelőtt 
tartott ülésén Vass Lajos, a 
népfront járási bizottságának 
elnöke, a termelőszövetkeze-
tek területi szövetségének 
munkatársa. Előadásában ösz-
szegezte a közelmúltban 
egyesült szövetkezetek eddigi 
működésének tapasztalatait, 
az idei gazdálkodás eredmé-
nyeit, és kitért a következő 
ötéves terv célkitűzéseire ls. 

Két község, Ásotthalom és 
Domaszék népfrontbizottsá-
gainak munkáját értékelte a 
tanácskozás második felében 
az elnökség. Mindkét köz-
ségben figyelemre méltó, ú j 
módszereket keresnek a la-
kosság lehető legszélesebb ré-
tegeinek a közéletbe való be-
vonására, a szocialista de-
mokratizmus kiszélesítésére. 
Zental Antal ásotthalmi tit-
kár többek között a tanyai 
népfrontblzottságok munká-
járól adott tájékoztatót. Az 
eddigi tapasztalatok azt bizo-
nyítják, hogy a nagy tanyai 
területekkel rendelkező köz-
ségben a külterületen lakók 
éltek az ú j lehetőségekkel, 
véleménynyilvánítási fórum-
nak tekintik a tanyai nép-
frontbizottságokat. A doma-
széklek munkájáról Kardos 
László községi titkár számolt 
be. Elmondta többek között, 

t hogy a Hazafias Népfront ak-

tivistái szoros kapcsolatot 
tartanak a község lakóival, ! 
beleértve itt is a tanyákon ' 
élőket is. A falugyűlések ad-
ják az egyik figyelemre mél-
tó keretet a demokratizmus 
kiszélesítéséhez. Az egész 

községet érintő problémákat j 

tavaly óta a tanyai iskolák-

ban szervezett ismeretter-

jesztő előadásokon is megvi-

tatják. 

AKNEB 
ülése 

A korszerű szállításszer-
vezési módszerek alkalmazá-
sának tapasztalatairól, a 
gazdaságtalan és az indoko-
latlan fuvarozások csökken-
tésének vizsgálatáról tár-
gyalt pénteki ülésén a Köz-
ponti Népi Ellenőrzési Bí-
zottság. 

A bizottság jóváhagyta a 
gyermek- és ifjúságvédelem 
helyzetének vizsgálatára, to-
vábbá az alkalmazotti lét-
szám alakulásának ellenőr-
zésére készült programot. 

Változások 
a buszközlekedésben 
Elkészült Újszegeden, az 

Odessza 201. számú épület 
előtti autóbusz-fordulóhely. 
Vasárnaptól, holnaptól kezd-
ve a Volán egyes buszjáratai 
a következőképpen közleked-
nek: 

Az M/14, 70, 70/A sz. vo-
nalak járatai n Torontél tér 
—Alsó Kikötő sor útvonal 
helyett a Vedres utcán ha-
ladnak végig, illetve az 
Odesszán túlmenő M/14, 70 
sz. vonalak járatai a Mező-
gazdasági Kísérleti Intézet 
melletti útvonalon folytatják 
útvonalukat az Alsó Kikötő 
sor felé. A 70, 70/A sz. vona-
lak járatai a Torontál téri 
megállójuk helyett a Vedres 
utca 218. számú épületnél ki-
alakított megállóhelynél áll-
nak mss mindkét irányban. 

Az M/14 sz. vonal járatai 
Odessza 207. sz. épületnél 
állnak meg. 

Az M/42, 50, 70/Y sz. vo-
nalak járatai a Székely sor— 
Korondi u. útvonal helyett a 
Vedres u.—Csanádi u. útvo-
nalon közlekednek. E vona-
lak járatai a Székely sori 
megállóhelyük helyett ugyan-
csak a Vedres u. 218. épület-
nél kialakított megállóhely-
nél állnak meg mindkét 
Irányban. Az M/42 is 70/Y sz. 
vonalak járatai a Jelenlegi 
ABC-áruház végpont helyett 
az Odessza 201. sz. épületnél 
elkészült autóbuszfordulóig 
közlekednek. Ugyancsak e 
fordulóhely lesz (vasútállo-
más feljáró út mellett) a 44. 
számú vonal járatainak vég-
poglja. 


